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Ölands Testfält var den fösta anläggning i världen för att testa flygkameror under operativa förhållanden.Sådana här betonglock utgjorde referenspunkter i Ölands testfält – den första anläggningen 
i världen för att testa flygkameror i luften. Att testa kamerorna under operativa förhållanden 
gav bättre noggrannhet och möjliggjorde mer omfattande undersökningar.



Fältet anlades sommaren 1955 och presenterades internationellt ett år senare, på en kongress 
i Stockholm. Att ordna punkterna ett symmetriskt mönster kom att bilda skola, och fältet fick 
under 1960-talet efterföljare i flera andra europeiska länder.



Hjärnan bakom fältet var Bertil Hallert. Han var professor i fotogrammetri vid KTH, Kungliga 
Tekniska högskolan i Stockholm, och en internationell auktoritet. Bilden är från Svenska 
Dagbladet 1957. Men vi backar ett par år… 



…till en tid då kartor med täta höjdkurvor började efterfrågas inom allt fler områden. 
Kartorna gjordes i stora apparater där flygbilder kunde betraktas parvis, i stereo, vilket gav 
en tydlig djupeffekt. Kartritaren kallades stereooperatör. 



Flygplanen från vilka bilderna togs lutade alltid, mer eller mindre. Dessutom var det omöjligt att 
bestämma flygplanets exakta position när ett foto togs. Av de skälen var det inte möjligt att 
analysera flygbilders noggrannhet mer ingående. Det var i alla fall den allmänna uppfattningen. 
Men den skulle komma att utmanas av Bertil Hallert. (Foto: Kartverket)



USA:s yta är mer än 20 gånger så stor som Sveriges, och där var det synnerligen viktigt att 
optimera flygfotograferingen. Medger bildkvaliteten fotografering från högre höjder kan en 
större yta fotograferas varje år. (Bild från ett av svenska kartverkets flygplan). 



I USA hade man insett att kamerorna var långt ifrån felfria. Som gästprofessor i USA 1954 
arbetade Bertil Hallert tillsammans med amerikanerna med att klarlägga kamerornas nog-
grannhet. Preliminära tester visade att felen var större än tillverkarna uppgav. (SvD 1955)



När Hallert återvände till Sverige i januari 1955 tog han patent på den metod han arbetat fram. 
Metoden bygger på en sjättegradsekvation, med vilken det går att räkna ut flygplanets lutning 
utifrån ett symmetriskt mönstret av punkter på marken.



I metoden ingick även en noggrann kalibrering av kartritarnas instrument. Kalibreringen gick till 
så att en glasskiva med ett rutnät placerades i instrumentet. Sedan gick det att räkna fram om 
felen orsakades av kameran eller när bilden användes i instrumentet. (Bild från patentet) 



Inom många områden fanns förhoppningar om att kunna effektivisera med hjälp av flygbilder. 
Fotogrammetri innebär att flygbilder används parvis, vilket gör det möjligt att få fram 
höjdkurvor på kartorna. (Utdrag ur boken Ölands testfält, med klipp ur Teknisk Tidskrift.)



Såväl Kartverket som Lantmäteristyrelsen nappade på Bertil Hallerts förslag att förverkliga 
metoden. Efter ett par år anslöt sig ”Väg- och vatten”, blivande Vägverket. Några av de 
personer som var inblandade: Överst Bertil Hallert vid KTH, sedan Carl-Olof Ternryd med fluga, 
Sven G Möller på Lantmäteristyrelsen och nederst kartverkets Lennart Ekelund.



Fältet förlades till Öland. Punkterna i metoden kom att utgöras av järnrör, i betonglock för att 
kunna upptäckas på flygbilderna. Första locket inspekteras här av Kalmars länsantikvarie 
Hofrén, i mitten. Hallert till vänster, och till höger tre män från Stora Rörs cementindustri med 
ägaren Gösta Jansson längst ut. Sjätte personen kan vara riksantikvarien. (Foto G Jansson)



Det fanns flera skäl till att Öland passade för ändamålet. Inte minst det öppna, platta land-
skapet, som underlättade för mätningar när punkternas koordinater skulle bestämmas. Då de 
25 locken var utplacerade anlände statsgeodeten Ingmar Peterson för att göra just detta.



På och intill Stora alvaret fanns noga inmätta triangelpunkter att utgå ifrån vid inmätningen. 
Över dessa byggdes så kallade triangeltorn, för att få fri sikt till de andra tornen och till så 
många punkter som möjligt. (Foto denna o föregående bild: Ruben Peterson)



•  

Punkterna, järnrören i mitten på betonglocken, mättes in genom vinkelmätningar från sju 
triangelpunkter i och omkring testfältet. Kompletterande mätningar gjordes sedan från en del 
av de nya punkterna, alltså på några av locken. (Ritning ur Ingmar Petersons sammanställning)



Bertil Hallert hade hoppats på ett medelfel under 10 millimeter (vänster) men efter att ha 
suttit och räknat vintern 1955/1956 kom Ingmar Peterson fram till ett medelfel på drygt 20 
millimeter. Inte så dåligt ändå, med tanke på att man mätte på flera kilometers avstånd. 



Bilder togs över testfältet och avstånden mellan punkterna på bilderna jämfördes med de 
uppmätta värdena. Oväntade fel upptäcktes, det visade sig att det fanns felkällor i kamerorna 
som man inte kunnat analysera tidigare. (Flygbild: Lantmäteriet)



Kameratillverkarnas laboratorietester var helt inriktade på att undersöka objektiven och 
fastställa hur mycket felen ökade ut mot kanterna i bilden. Här är ett objektiv monterat i en 
testapparat så att kontrollanten kan titta in i det från olika vinklar.



Tillverkarna lade all energi på att minimera objektivens felteckning, men tester över Öland 
kom att visa att även andra kameradelar orsakade fel. Bland annat skapade delar framför och 
bakom filmplanet fel om de var ojämna. (Produktbild från kameratillverkaren Wild)

Stödram

Stödplatta 
bakom filmen

Flygkamera med objektivet riktat nedåt och 
filmmagasinet överst. 
Till höger är magasinet öppet för att visa 
kameras stödplatta och stödram. 
Dessa orsakade fel om de inte var helt plana.

 



Efter upptäckterna införde kartverket rutiner att varje vinter kontrollmäta stödplattor (till 
vänster) och stödramar (till höger). Delarna kan vara svåra att känna igen från förra bilden då 
de här har vänts upp och ner. Kamerahuset till höger står såldes med objektivet uppåt.



Hallert var respekterad och kunde kritisera tillverkarna utan att äventyra samarbetet med dem. 
Flera medarbetare vid hans institution på KTH besökte i omgångar kameratillverkaren Wild i 
Schweiz. I samband med mätningar i Rom 1961 besöktes såväl Wild som andra tillverkare.

Foton: Bengt Adolfsson



Första åren gjordes främst nationella tester utifrån bilder från Öland. Men 1960 hade 
Internationella sällskapet för fotogrammetri fått upp ögonen för den svenska metoden och 
Hallerts institution fick göra viktiga internationella tester. Här en rapport från 1964. 



Den första undersökningen fick en uppföljning, som presenterades 1968. Här handlar mycket 
om olika sorters filmer. Testerna blev mer omfattande tack vare datorernas intåg. Kunskapen 
om toleranser vid fotografering hade nu väsentligt förbättrats jämfört med på 1950-talet.



Efter 1968 användes testfältet dels för en del svenska undersökningar, men också för 
specialtester. Här ett exempel på en nyinköpt kamera som får underkänt efter ett test 1969. 
(RAK=Rikets allmänna kartverk och IR=infraröd film som användes vid skogsinventering) 



1969 var också året för månlandningen. Bertil Hallert anlitades redan 1961 av Nasa för att 
göra kartor över månen. Men det gick inte att få tillräcklig noggrannhet med bilder tagna från 
jorden. Här kontraktet för nästa uppdrag – att bedöma två olika månkartor amerikanerna gjort. 



Månprojektet var publikt, och i TV blev Hallert en flitigt anlitad expert. Här sitter han i mitten, 
efter en direktsändning med bilder sända från en rymdsond som tog närbilder av månen. Såväl 
bilderna som att sända via länk från USA var sensationellt vid denna tid. (Expressen 1966)



Hallert arbetade också med Hasselblad, och fick kameratillverkaren i Göteborg att sätta in glas-
skivor i de kameror som skulle användas vid månlandningen. Skivorna försågs med 5 x 5 kors. 
Här syns skivan med korsen när kamerans filmmagasin är bottaget. (Foto: Hasselblad)



På alla bilder som Nasa tog på månens yta finns därför 25 kors, mönstret som var lite av 
Hallerts signatur. Korsen är hårfina och kan vara svåra att upptäcka, men med någorlunda 
storlek på bilden framträder de. I denna delförstoring syns sex av korsen. (Foto: Nasa)



Åter till nutid. Eftersom locken ligger utspridda över ett område om 6 gånger 6 kilometer har 
boende på Öland och besökare på alvaret bara sett enstaka lock. De har inte brytt sig, om de 
ens lagt märke till locken. De har ju kommit till alvaret för att se naturen, växter och fåglar.



De som känt till fältet är framför allt vägverkspersonal, som målade locken inför varje säsong. 
Vägverket använde sig flitigt av flygbilder. Fältets inledande år finns också omskrivet 
i boken om Svensk fotogrammetri under 1900-talet, utgiven av Kartografiska Sällskapet.



Själv visste jag ingenting om vare sig Bertil Hallert eller flygfotografering när jag blev nyfiken 
på de märkligt utlagda locken, och bestämde mig för att ta reda på hur mönstret såg ut.
När jag gjort det följde timmar i arkiv och sedan intervjuer med dem som varit med.



Nu finns det en karta med samtliga lock på storaalvaret.se/olands-testfalt. Röda prickar 
markerar de 25 första punkterna, gröna för locken i det inre fältet för fotografering från lägre 
flyghöjder och blå lades ut i mitten av 1960-talet. Gula linjen är en populär vandringsled.



Kartan går att få upp i mobilen, under förutsättning att man laddat ner en app från Google 
Maps. Du ser din egen position, åt vilket håll kameran är riktad och närmaste lock. Det finns 
även en geocache-slinga som utgår från Möckelmossens parkering, med ett tiotal av locken.



Testfältet fick många besökare sommaren 2020. Inger och Bengt, till höger och vänster, hör 
till de flitigare. Efter 25 vandringsturer hade de funnit samtliga 184 lock. Här poserar de vid 
ett par av de mer svårfunna. Niros löpcoaching är ute i alla väder och på alvarlöpningar betar 
de ibland av lock. Under dem Harri och Molli i segerdans efter hittat lock. (Privata foton)



Men allra först att besöka alla lock var ultralöparen Annika Arnoldsson. Hon uppskattar att det 
krävdes totalt 25 mil. Men hon stannade inte där, utan springer fortfarande på alvaret för att 
besöka sina favoritlock. (Klipp från Kalmar Läns Tidning, Ölandsbladet och Barometern)



För mig är det förstås roligt när testfältet uppmärksammas. Som här i Ölandsbladet. Fältet 
nämns som något nytt och spännande i samband med debatten om det behövs museum även 
på Öland för regalskeppet Kronan. När 2020 summerades var testfält lite av ett nyord.



Att hålla föredrag är ett bra sätt att nå ut. Trots coronan har ett tiotal kunnat genomföras. 
Här ett klipp från det allra första, under världsarvsveckan på södra Öland sommaren 2019. 
Bertil Hallerts son Gunnar, i gul skjorta, fanns på plats och bjöd på intressanta instick.



Men framför är det boken som bidragit till att göra testfältet känt för en bredare publik. 
Även om det kan vara svår att förstå exakt hur testfältet användes, fascineras många över 
att till synes banala betonglock som ligger utspridda varit epokgörande inom sitt område.



Boken har tagits emot väl. Jag kan inte förneka att jag blev extra glad när DN:s vetenskaps-
redaktör Clas Svan recenserade min bok ”Ölands Testfält – stora alvarets bäst bevarade 
hemlighet” och kallade den årets vackraste bok.



Med det lämnar vi alvaret för den här gången. Tack till dig som följt med i min berättelse!
Samtidigt vill jag passa på att visa min uppskattning till alla som gjort boken möjlig - från att 
ha låtit sig intervjuas till att ha varit delaktiga i produktionen. Kartografiska Sällskapet, som 
anordnade föredraget du nu läst en kortversion av, har varit en nog så viktig kugge. Tack!


